VYJADŘOVÁNÍ BUDOUCNOSTI
1) Vazba GOING TO

Tato vazba je tvořena přítomným časem slovesa „být“ + vazbou „going to“ + infinitivem. Technicky tedy tento čas vypadá jako přítomný čas průběhový od slovesa „go“ následovaný infinitivem s „to“. Při tvorbě záporu a otázky pracujeme pouze se slovesem být – tudíž přidáním záporky „not“ u záporu, a přehozením podmětu a přísudku u otázky. 
a) vyjádření záměru, plánu, který již byl naplánován před momentem mluvení – důraz je na to, že to bylo naplánováno (často překlad hodlám, chystám se)
→ I’m going to make apple pie tonight. I bought some apples in the morning.

→ Are you going to decorate the house? I see you brought some paint. 

b) vyjádření budoucí události, pro kterou je již nyní nějaký důkaz

→ It’s going to rain. There are some black clouds in the sky. 

→ Look, the glass is going to fall. It’s at the edge of the table.

2) PRESENT CONTINUOUS
Vyjádření záměru, plánu, který již byl naplánován před momentem mluvení – důraz je na to, že již bylo něco zařízeno k jeho uskutečnění (napsáno do diáře, zamluvený kurt, připravená taška). Pokud může dojít k záměně se situací probíhající momentálně, tj. nevyplývají jasně časové souvislosti, použijeme raději vazbu „going to“. (Mezi tímto použitím a použitím 1a) je pouze nuanční rozdíl.)
→ I am seeing a specialist tomorrow at 8. 

→ Are you playing tennis on Saturday at noon? 

3) PRESENT SIMPLE
Vyjádření budoucí události, která se bere jako jistá, jelikož je to podle nějaké tabulky dané autoritou (vlaky, VŠ zkoušky, narozeniny)
→ The plane leaves at 12.36. 
→ John’s birthday is on 12th May. 
4) FUTURE SIMPLE (BUDOUCÍ ČAS PROSTÝ)
Kladné tvary se tvoří jednoduše – použijeme pomocné sloveso WILL + infinitiv bez “to”. Na rozdíl od času přítomného a minulého mají všechny osoby stejný tvar.  

	+
	tvary plné
	tvary stažené

	1. os. j. č.
	I will work
	I’ll work

	2. os. j. č.
	you will work
	you’ll work

	3. os. j. č.
	he/she/it will work
	he’ll / she’ll / it’ll work

	1. os. mn. č.
	we will work
	we’ll work

	2. os. mn. č.
	you will work
	you’ll work

	3. os. mn. č.
	they will work 
	they’ll work


Záporné tvary se tvoří přidáním záporky „not“, tedy použijeme pomocné sloveso WILL + NOT + infinitiv bez “to”. Opět mají všechny osoby stejný tvar.  Ve většině případů se používají tvary stažené.

	-
	tvary plné
	tvary stažené

	1. os. j. č.
	I will not work
	I won’t work

	2. os. j. č.
	you will not work
	you won’t work

	3. os. j. č.
	he/she/it will not work
	he/she/it won’t work

	1. os. mn. č.
	we will not work
	we won’t work

	2. os. mn. č.
	you will not work
	you won’t work

	3. os. mn. č.
	they will not work
	they won’t work


Tázací tvary tvoříme přehozením podmětu a pomocného slovesa, tedy WILL + podmět + infinitiv bez „to“. Pokud se bude jednat o otázku doplňovací, umístíme tázací zájmeno před pomocné sloveso.  

	?
	otázka
	krátká odpověď

	1. os. j. č.
	Will I work? 
	Yes, you will. / No, you won’t. 

	2. os. j. č.
	Will you work? 
	Yes, I will. / No, I won’t. 

	3. os. j. č..
	Will he/she/it work? 
	Yes, he/she/it will. / No, he/she/it won’t. 

	1. os. mn. č.
	Will we work? 
	Yes, you will. / No, you won’t. 

	2. os. mn. č.
	Will you work? 
	Yes, we will. / No, we won’t. 

	3. os. mn. č.
	Will they work
	Yes, they will. / No, they won’t. 


a) vyjádření záměru či rozhodnutí v momentě mluvení, většinou reakce na něco, co bylo řečeno, uděláno
→ A: I need to go now. / B: Ok, I’ll go with you. 
→ What shall I make for dinner? Hmm, I’ll make spaghetti Bolognese. 
b) vyjádření obecné předpovědi, často s výrazy I think, I hope, Hopefully, I suppose etc.
→ I think, Jane and Jack will get married soon. 

→ Will Man Utd. win the cup, what do you think? 

c) v časových/ podmínkových souvětích se spojkami if, when, until, as soon as, unless, before, after

→ When I come, I’ll do my homework.

→ I won’t do anything until I hear from him, 

POZOR !!!  (Důkaz přebíjí think → mrak – I think it’s going to rain)

